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ادامه از صفحه 2 گزارش

پایان وحدت اصولگرایان؟
شورای وحدت می گوید شــورای ائتلاف باید  �

زیرمجموعه ما شود. شورای ائتلاف هم می گوید 
شــورای وحدتی ها همان پدرخوانده هایی هستند 
که مــا سال هاســت می گوییم نباید بــرای بقیه 
تصمیم بگیرند و زیر بارشــان نمی رویم. هرکدام 

دیگری را به وحدت شکنی متهم می کنند.
مهــدی  چمــران، عضــو شــورای ائتــلاف 
اصولگرایــان، بــا مثلث آنلایــن دو روز پیــش 
گفت وگو کــرده بود. بادامچیان، عضو شــورای 
وحــدت اصولگرایان هــم دیروز بــا خبرآنلاین 
صحبت کرده است. شورای وحدت زیرمجموعه 
جامعه روحانیت مبارز تشــکیل شده اند و وزن 
اصولگرایان ســنتی یا همــان پدرخوانده ها در 
آن قوی تر اســت. جامعه روحانیت به سودای 
روزگار قدرتــش در دهه های ۶۰ و ۷۰، گفته بود 
نمی خواهیــم دیگر دنبالــه رو جریان های دیگر 
شــویم و این بار خودمان کار را دســت می گیرم. 
شورای ائتلاف هم که در سال های اخیر البته با 
نام های دیگر ســردمدار بحث وحدت و ائتلاف 
بوده و نامزدهای انتخاباتی، خروجی ســازوکار 
آنها بــوده، از جریان های متأخرتــر اصولگرایی 
تشــکیل شــده و لیــدر آن به نوعــی غلامعلی 
حدادعــادل اســت. آنها هــم نمی خواهند این 
قــدرت را به راحتی از دســت بدهند. از فحوای 
ســخنان هر دو نفر این طور به نظر می رســد که 
ائتلاف و وحدتی بین اصولگرایان در کار نیســت 
و بــرای انتخابــات ۱۴۰۰ هــر دو ایــن جماعت 
حداقل یک نامزد خواهند داشت. تازه جدای از 
اینها احتمالا ده ها نامزد ریز و درشــت دیگر هم 
هســتند که زیر بار هیچ کدام از این دو ســازوکار 
نرفتــه و نمی رونــد و بــرای خودشــان وزن و 
جایگاهی بالاتر قائل اند! کار در ســال ۱۴۰۰ برای 
شــورای نگهبان بسیار ســخت تر خواهد بود و 
درصورتی که بخواهد به روال سال های گذشته 
عمل کند، احتمالا باید چهره های زیادی حتی در 
بین اصولگرایان را رد صلاحیت کند؛ در غیر این 
صورت تعداد نامزدهای ریاست جمهوری ۱۴۰۰ 

از انگشتان دو دست فراتر خواهد رفت.
چمران در گفت وگویی با سایت «مثلث آنلاین» 
ضمــن انتقــاد از شــورای عالی وحــدت گفته 
بود: «امیدوارم همه هدایت شــویم و به مســیر 
مشــترک و واقعی برسیم و برخلاف آنچه برخی 
دوســتان اسم شورای خود را وحدت گذاشته اند، 
وحدت شــکنی به وجود نیاید. مشــخص نیست 
شــورای وحدت برای چه و با چه هدفی تشکیل 
شده است». بادامچیان هم گفته است: «طبیعی 
اســت که شــورای ائتلاف باید با شورای وحدت 
همراه شــود؛ چراکه شــورای وحدت شامل ۴۰ 
حزب ارزش گراست. در واقع اینکه شورای ائتلاف 
مبنای شــرعی شــورای وحدت را در نظر نگیرد، 

نمی تواند به پیشبرد امور کمک کند».
چمــران اما به نوعــی اصالت را به شــورای 
ائتــلاف داده و گفتــه بــود: «شــورای ائتلاف از 
انتخابات ریاســت جمهوری ســال ۹۶ آن موقع 
در قالب جمنا تا انتخابات مجلس در اســفندماه 
۹۸ مســئولیت اجماع ســازی اصولگرایان را بر 
عهده داشــت و توانســت در این مسیر به  شدت 
موفــق عمل کند. همه اینها در حالی رخ داد که 
ناگهان مشــاهده کردیم جامعه روحانیت مبارز 
اعلام کرد با افراد جدیدی که به جامعه آمده اند 
می خواهیم کار انتخاباتی انجام دهیم و بنایشان 
به نوعی حرکت مــوازی با شــورای ائتلاف قرار 
گرفت. ما گفتیم این کار شــما به شورای ائتلاف 
لطمه می زنــد و دلیلی ندارد راهــی را که ما تا 
میانه آمده ایم شــما از ابتدا شــروع کنید و باعث 

دوگانگی در جبهه اصولگرایی شوید».
بادامچیان اما گفته است: «امیدواریم شورای 
ائتلاف هم به جمع شورای وحدت بیاید و همراه 
شــوند. دلیلی هم برای نپیوستن آنها به شورای 
وحدت وجود نــدارد. اگر مبنا شاخص هاســت، 
روحانیت در میان آن شــاخص ها حضور داشته 
باشد، برای مردم اطمینان بیشتری ایجاد می کند. 
اگر بحث معرفی نامزدهاست، روحانیت فعال تر 

باشد، بهتر است».
چمران اما مدعی شــده بود: «سازوکار شورای 
ائتــلاف از پاییــن به بالاســت؛ یعنی شــوراهای 
شهرســتان شــورای اســتان را انتخاب می کنند، 
شوراهای استان، شورای مرکزی را انتخاب می کنند 
و شــورای مرکزی برای ریاست جمهوری تصمیم 
می گیرد؛ اما شــورای وحدت این سازوکار را ندارد 
و مانند گذشــته اســت که عده ای بنشینند و برای 
دیگران تکلیف معلوم کنند... من قضاوتی درباره 
هدف آقایان از تشکیل شورای وحدت نمی کنم، اما 
هر آن چیــزی که ما می بینیم، ادامه پدرخواندگی 
گذشته اســت. در شــورای وحدت قرار بود بیش 
از ۴۰ حزب حضور داشــته باشد، اما پنج حزب را 
پذیرفتند و به بقیه گفتند خداحافظ». این در حالی 
است که نامه معروف نواصولگرایی قالیباف بعد 
از انتخابــات ۹۶ در نقد پدرخواندگی و اختلال در 
رأس هرم تصمیم ساز اصولگرایی، نه لزوما و فقط 
جامعه روحانیت و اطرافیانش بلکه کل ســاختار 
اصولگرایی از جمله و به ویژه همین شورای ائتلاف 
یا جمنای ســابق بود؛ چرا کــه خروجی انتخابات 
۹۶ که منجر به حذف قالیباف شد، همان طور  که 
چمران به آن اشاره کرده، محصول همین شورای 
ائتــلاف فعلی یا جبهه مردمــی نیروهای انقلاب 

زمان بود.
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گفت وگو  با عطریانفر، موسوی تبریزی، انصاری راد، نگهدار، منصوری، شاهسوندی، موسویان، میثمی و هاشمی

  روایت  ضرغامی از  تأثیرپذیری ۱۲ تا ۲۲ بهمن به روایت انقلابیون
بایدن از  اعتراضات  ۸۸

اما من کفِ دستم را بو کرده ام که اگر یک مراسم 
شــادی می خواهد اجرا شــود که اتفاقا به سمت 
وحدت برود و دارد زنده پخش می شود. اتفاقا زنده 
که پخش می شد، یک عده جمع شدند آنجا و مرگ 

بر هاشمی گفتند. ما عذرخواهی کردیم».
رفتم با احمدی نژاد صحبت کردم

او درباره مناظره های ســال ۸۸ خاطرنشــان 
کرد: «آقای هاشــمی اگــر آن صلابت، پختگی و 
تجربه ای که داشــت با تأییداتی که رهبری قبلا 
نســبت به آقای هاشــمی جملات بلندی دارند، 
ایشــان مرزبندی می کرد با رفتارهایی که داشت 
صــورت می گرفــت و از ارتباطــش بــا رهبری 
بهــره می گرفت و می توانســت بیاید در میدان و 
بازیگــری مثبتی بکند، خیلی می توانســت مؤثر 
باشد. پس این را داشته باشید و بگذارید کنار؛ اما 
آقای هاشمی مثل خیلی های دیگر در مناظره ها 
اسمشــان برده شــد. ما مصوبه ای داشتیم مال 
آن شــورای پنج نفره قانونی نظــارت بر تبلیغات 
صداوسیما. صداوســیما یک عضو است آنجا و 
یک شورای قانونی پنج نفره هست. دستگاه های 
مختلف هســتند. اتفاقا یادم هســت آن موقع یا 
ســال قبلش بود که آقــای دری نجف  آبادی یک 
زمــان عضو همین شــورا بود که مــا صددرصد 
آقای دری را یک نوع حامی آقای هاشمی تصور 
می کردیــم؛ یعنی در بحث هایــی که می کرد، ما 
چنین بحث هایی همیشــه داشتیم و حالا خیلی 
مهــم نبود و آنجــا باید رأی گیری می شــد. آنجا 
مصوب کرد صداوسیما هم موظف است انجام 
دهد که آقا! شــما در مناظره ها اگر که اسمی از 
سایر نامزدهای دیگر که حضور دارند، برده شد و 
ایــن نامزد آنجا حضور ندارد که دفاع کند، این را 
تایمش را حساب می کردند و می گفتند به اندازه 
ایــن، بعدا آن نامزد وظیفه دارد که بیاید پاســخ 
دهد و جبران کند. اتفاقا آقای احمدی نژاد چون 
علیه اش زیاد صحبت شــد، ۲۰ دقیقه به او افتاد 
و من ایــن را بارهــا در مصاحبه هایم گفتم. من 
رفتم بــا آقای احمدی نژاد صحبت کردم و گفتم 
بی خیال این ۲۰ دقیقه شــو. قانونی و مصوبه آن 
شوراســت، ربطی هم به صداوسیما ندارد؛ ولی 
من توصیه ام این اســت که شما اجرا نکن، ولش 
کن، صحبت هایت را کردی و حالا مردم می آیند 
رأی شــان را می دهند. اگر شــما این ۲۰ دقیقه را 
اســتفاده کنی، فردا ممکن است یک خبرنگاری 
بنشــیند و بگوید شــمایی که این ۲۰ دقیقه را... 
حالا بیایید توضیح دهید که این یک قصه دیگری 
دارد. مصوبــه راجع به آدم های آنجــا بود؛ اما 
بیرون از آن شــعبه. آدم های زیادی اگر اسمشان 
برده شــود یا چیزی به آنها نســبت داده شــود، 
مصوبه آنها بود که به هیچ وجه صداوسیما نباید 
بیاید و در این فضا حرف های آنها را پخش کند؛ 

چون اثر می گذارد».

امیرحســین جعفــری: انقــلاب ملــت 
قهرمــان ایران ۴۲ســالگی خــود را در 
حالی جشــن می گیرد که نســل جدیدی 
وارد فضای سیاســی کشــور شده است؛ 
نسلی که خاطره عینی از شرایط پیش از 
انقلاب و حتی حوالی انقلاب و تحولات 
پــس از آن نــدارد و درك علل انقلاب و 
صحنه های غرورآفرین بهمن ۵۷ برایش 
سخت اســت. لازم است برای بازآفرینی 
و یــادآوری حقیقی علل وقــوع انقلاب، 
پای صحبت کســانی بنشــینیم که شاید 
در عقیده با هم اختلاف داشــته باشــند 
اما در هدف، به معنای ســرنگونی رژیم 
شاهنشاهی عمیقا متحدند. در این زمینه 
گفت وگــو کردیم بــا محمــد عطریانفر، 
حســین  موســوی تبریزی،  سیدحســین 
انصاری راد، فرخ نگهدار، جواد منصوری، 
ســعید شاهســوندی، لطف االله میثمی، 
محمد هاشمی رفســنجانی و سیدحسین 

موسویان که مشروح آن را می خوانید.
 محمــد عطریانفــر: انقــلاب ایــران، انقــلاب 

مسلحانه نبود
محمد عطریانفر عضو 
صف،  توحیــدی  گروه 
ســازمان  عضــو 
مجاهدیــن انقــلاب و 
عضو شــورای مرکزی 
حزب کارگزاران، درباره 
علت پیــروزی انقلاب 
۱۰ روز پــس از حضــور امام در ایران به «شــرق» 
گفت: «مشــخصا در این فرصــت دهه انقلاب ما 
جوان های آن مقطع زمانی که در تحولات سیاسی 
و مبارزات حضور داشــتیم با توجه به اینکه امام 
یــك دوره چندماهــه  را در پاریس بــا یك قدرت 
رســانه ای موفق فرایند انقلاب و تحولات را پیش 
بردنــد، توقع و امید پیروزی انقلاب را داشــتیم. با 
توجه به این پیشینه و سابقه و به خصوص آخرین 
تصمیمی که ایشان برای بازگشت به ایران در روز 
۱۲بهمــن گرفتند، امید و انتظار ملــت مبارز ایران 
چند برابر شــد. من جزء مجموعه نیروهایی بودم 
که با توجه به پیشــینه فعالیت سیاســی خودم و 
ســوابقی که داشــتم، انتظار داشــتم به سرعت 
بتوانیم به نقطه نهایی برســیم و حکومت پهلوی 
ســاقط شــود؛ اما اینکه در یك پروسه کوتاه مدت 
۱۰روزه انقلاب پیروز شــود، به  نظر نمی رســید و 
تصور می کردیم چندماهی در یك منازعه سنگین 
خواهیــم بود و بعد از چندین ماه شــاید به نقطه 
انتظار و توقع ملت دســت پیدا کنیم. اما آنچه رخ 
داد طی ۱۰ روز دلایل زیادی داشت. یك نکته مهم 
استقامت امام در برابر تمامی تهدید ها و فشار های 
بختیــار و هوشــمندی نزدیکان امام در رســاندن 
ارتــش به بی طرفی و یکپارچگی کل ملت بود که 

امام را به رسمیت می شناختند و صدای ایشان به 
صورت کاملا رسا و با کمترین زمان به گوش مردم 
می رســید. اینهــا محورهایی بود که مــا را به این 
پیروزی امیدوارتر می کرد؛ البته خروج شاه و عدم 
حضورش در کشــور بر تزلزل طرفدارانش افزوده 
بود. اگر شاه در ایران می ماند شاید ما نمی توانستیم 

به این سرعت به پیروزی نزدیك شویم».
در ادامــه عطریانفر درباره توانایی ارتش شــاه 
در ســرکوب مردم و تأثیر آن گفــت: «ارتش نظام 
پادشاهی قدرت مقابله نداشت. دلایلش این است 
که شــاه نهاد ارتش را یك نهاد توانمند و با تدابیر 
کافی بار نیاورده بود. شاه با وجود اینکه ژنرال های 
زیادی از ارتشــبدها، سرلشکرها و سپهبدها را کنار 
خودش داشــت و بــا لباس هــای پرزرق وبرق در 
رسانه ها حضور داشــتند، اما شخصیت هایی تهی 
بودند و شــاه آنهــا را به صورت شــخصیت های 
بی ریشــه و بی هویت بــار آورده بود. شــاه رابطه 
خودش را بــا نظامیان یك رابطه ژنرال و ســرباز 
تــدارك دیده بود. پادگان هــای بزرگی را در اختیار 
داشــت که یك ژنرال برجســته داشــت که فقط 
خــودش بود و همــه گوش به فرمانــش بودند و 
این گونه نبــود که ارتش ایــران را متکی بر تدابیر 
و مشــورت های فرماندهــان ارشــد خــودش به 
پیش ببرد. آنها تماما گوش به فرمان شــاه بودند. 
چنین ارتشــی که قــدرت تصمیم نداشــت وقتی 
فرمانــده ارشــدش را از دســت داد، طبیعی بود 
که به سرعت انســجامش را از دست بدهد و باور 
مــا این نبود که ارتش بتوانــد مقاومت کند. گفته 
می شود مثلا ممکن بود ارتشی ها از ناحیه آمریکا 
تحریك به مقابله می شــدند. اگر چنین فرضی را 
در نظر بگیریم، آمریکا که مســتقیما نمی توانست 
فرماندهــی ارتــش را عهده دار شــود و آنها را به 

جنــگ با ملت خودش بفرســتد و باید چند نفر از 
ژنرال هایی که در وجودشان جنمی بود و توانمندی 
و محبوبیتی داشــتند، به صحنه می آوردند؛ اما در 
آن مقطــع هیچ ژنرالی نبود کــه دارای این اعتبار 
باشــد که آمریکایی ها بتوانند روی او حساب کنند؛ 
البته عناصری نیــز در ارتش طرفدار امام بودند و 
نقش آنها به صورت زیرپوستی در جهت ضرورت 
بی طرفی ارتش مؤثر بود و توانستند پیام انقلاب را 
به گوش فرماندهان ارشد برسانند. طبیعتا اتفاقی 
کــه افتاد، قهری ترین اتفاقی بود که با حضور امام 
در مرکز مبارزات و قدرت این مسیر را به یك نقطه 

نهایی برساند».
او دربــاره تأثیر مبارزات مســلحانه بر پیروزی 
انقلاب گفت: «انقلاب ایران به هیچ عنوان انقلاب 
مســلحانه نبود. ما گروه های سیاســی ای از اوایل 
دهه ۴۰ داشتیم که مســلح بودند. از مجاهدین و 
فداییان و گروه های چریکی در شهرستان ها حضور 
داشــتند اما ظرفیتشــان کمتر از این بود که فرایند 
مبــارزه مســلحانه را به عنوان یك پدیــده فراگیر 
در سراسر ایران گســترش دهند و بتوانند جامعه 
را به خودشــان خوش بین و با خــود همراه کنند. 
اینها در جمع های روشنفکری یك حیات سیاسی 
مبارزاتی داشتند که در همان مقاطع هم به دلیل 
ضرباتی که از ســاواك خوردند، چندان منشــأ اثر 
نشــدند. ما نیرو های زیادی در بیرون نداشتیم که 
بتوانند انقلاب را نمایندگی کنند. گروه های چریکی 
شهرســتانی که من هم از اول سال ۵۷ با آنها در 
ارتبــاط بودم{گروه توحیدی صف} حد توانشــان 
محدود بود که حداکثــر ۵۰ نفر نیرو در معادلاتی 
داشــتند؛ اما یك جریان چریکــی زمانی می تواند 
گفتمان حاکم داشته باشد که بتواند پایگاه مردمی 
خودش را تقویت کند تا مردم به آن ایمان داشته 

باشند. گسســت معناداری همواره بین 
گروه هــای پارتیزانــی با مــردم بود. در 
نتیجه انقلاب ایران با هوشــمندی امام 
در واقع فارغ از تعلق و تکیه بر ســلاح، 
کار خــودش را پیــش بــرد و گفتمان 
انقلاب یك گفتمان ارزشــی و ملی بود 
و ملت ایــران هم یك ملت مســلمان 
بود و رنگ و بوی اســلام در انقلاب ایران 
متکــی به تعلق خاطر ایران به اســلام 

دیده می شد».
او پایــان روز های پیــروزی انقلاب و 
حضورش در صحنه مبارزاتی را این گونه 
شرح داد: «من از دی ماه ۵۷ به اصفهان 
رفتم و با توجه به ارتباطی که با دوستان 
انقلابــی خودم داشــتم، آنها علاقه مند 
بودند در خدمتشــان باشــم؛ مشــخصا 
ســیدجلال الدین  آیــت االله  حضــرت 
آقای  نــوری،  آقای عبــداالله  طاهــری، 
روحانی و انقلابیونی کــه در آن مقطع 
نقش مؤثری داشتند در کنارشان ماندگار 
شدم. با وجود اینکه تمایل داشتم به تهران برگردم، 
بــه دلیل نیازی که آن عزیــزان مطرح می کردند و 
حضور بنده را مفید می دانستند، در اصفهان بودم. 
اصفهــان هم متأثر از تهران بــود، اما طبیعی بود 
که در برنامه های خودش ســیر مبــارزه را تعقیب 
می کرد. ما هم در کانون انقلابیون اصفهان اهداف 
را دنبال و در واقع از روند تهران تبعیت می کردیم. 
در اصفهان زدوخــورد آنچنانی صورت نگرفت و 
همــه کانون ها و نهاد های قدرت نظام پادشــاهی 
به راحتی تســلیم شــدند، حتی ساواك که درست 
در روز ۲۳بهمن آنجــا را در اختیار گرفتیم، اگرچه 
در بســته بــود و از دیوار ورود کردیــم و یك ورود 
غیرمتعارف داشتیم اما هیچ کس در ساواك حضور 
نداشت و ما عملا با یك اداره اطلاعاتی بی هویت، 
بی اطلاعات و بی امکانات مواجه شــدیم و کمیته 
دفاع شــهری را تأســیس کردیم. دیگر نهاد ها هم 
بــه راحتی تســلیم شــدند و با یك ارتبــاط کاملا 
مســالمت آمیز توانســتیم نیرو هــای انقلابی را در 

نهاد های قدرت مستقر کنیم».
قدرت  و  مقام  فکر  به  هیچ کس  تبریزی:   موسوی 

نبود
آیــت االله سیدحســین 
ی یز ی تبر ســو مو
دادستان کل انقلاب در 
نماینــده   ،۶۰ دهــه 
مجلس سوم و رئیس 
نیز  اسبق خانه احزاب 
در گفت وگو با «شرق» 
بیــان کرد: «در دوره دهه فجــر تقریبا خیلی ها به 
پیروزی انقلاب اطمینان داشــتند و مسئله روشن 

بود.
ادامه در صفحه ۶

 مزایده گــزار: شــرکت توزیع نیروی برق اســتان قزوین در نظر دارد اقلام اســقاط ذیل را با بهره گیری از ســامانه تــدارکات الکترونیک دولت
(www.setadiran.ir) با شماره مزایده۱۰۹۹۰۰۰۰۴۵۰۰۰۰۰۶ به صورت الکترونیکی به فروش برساند. 

زمان انتشار در سایت: ساعت ۱۱روز سه شنبه مورخ۹۹/۱۱/۲۱
مهلت دریافت اسناد مزایده:۹۹/۱۱/۲۱ لغایت۹۹/۱۱/۲۸

تاریخ بازدید: ۱۲/۰۲/ ۹۹لغایت ۹۹/۱۲/۰۳ (ساعت ۹ لغایت ۱۳)
آخرین مهلت ارسال پیشنهاد قیمت: ساعت ۱۰روز یکشنبه مورخ۹۹/۱۲/۱۰

زمان بازگشایی: ساعت ۱۱روز یکشنبه مورخ۹۹/۱۲/۱۰
زمان اعلام به برنده: ۹۹/۱۲/۱۱

نوع تضمین شرکت در مزایده: بصورت یک یا ترکیبی از ضمانت نامه های بند ۷-۱(ماده۷) آیین نامه تضمین معاملات شرکت های توزیع برق می باشد.
- مزایده گرباید وجه اقلام مزایده را به حساب اعلام شده از طرف مزایده گزار واریز و هرگونه مالیات، عوارض و نظایر آن طبق قوانین و مقررات به عهده خریدار (برنده 

مزایده) می باشد.
- به پیشنهادهای فاقد امضاء مشروط مخدوش فاقد سپرده، سپرده های مخدوش، سپرده های کمتر از میزان مقرر، چک شخصی و پیشنهاداتی که بعد از انقضاء مدت 

مقرر واصل شود مطلقاً ترتیب اثر داده نخواهد شد. 
- سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مزایده مندرج است.

- ضمنا رعایت موارد ذیل الزامی می باشد:
۱- برگزاری مزایده  صرفا از طریق سامانه تدارکات الکترونیک دولت می باشد و کلیه مراحل فرایند مزایده شامل خرید و دریافت اسناد مزایده، پرداخت تضمین شرکت 

در مزایده، ارسال پیشنهاد قیمت، بازگشایی پاکات، اعلام برنده، واریز وجه مزایده و تحویل کالا در بستر سامانه از این طریق امکان پذیر می باشد.
۲- پیشنهاد می گردد قبل از ارائه پیشنهاد و در موعد زمانی مشخص شده (۱۲/۰۲/ ۹۹لغایت ۹۹/۱۲/۰۳) از اقلام موضوع مزایده بازدید به عمل آورید.

۳- علاقه مندان به شرکت در مزایده می بایست جهت ثبت نام و دریافت گواهی الکترونیکی (توکن) با شماره های ذیل تماس حاصل نمایند:
مرکزپشتیبانی و راهبردی سامانه: ۰۲۱-۴۱۹۳۴

اطلاعات تماس دفاتر ثبت نام سایر استان ها، در سایت سامانه WWW.SETADIRAN.IR)) بخش ”ثبت نام/پروفایل مزایده گر“ موجود است.

تاریخ انتشار نوبت اول:۹۹/۱۱/۲۰                   
تاریخ انتشار نوبت دوم:۹۹/۱۱/۲۱   

شــرق: مجلس یازدهمی هــا در حــال فریــادزدن 
بلاتکلیفی خود هســتند و بعــد از رد کلیات طرح 
شفافیت آرای نمایندگان و رد کلیات بودجه، اکنون 
درخواست بررســی دوباره «طرح شــفافیت آرای 
نماینــدگان» را مطــرح کرده اند و روز گذشــته هم 
یک فوریت طرح نحوه بررســی لایحه جدید بودجه 

۱۴۰۰ را تصویب کردند.
بعد از رد کلیات طرح شفافیت آرای نمایندگان 
کــه با انتقادهای بســیاری همراه شــد تا جایی که 
خــود نمایندگان مجلس نیــز از تصمیم خود ابراز 
پشــیمانی کردند، اکنون عبــاس مقتدایی، نماینده 
مجلس شورای اسلامی، از ارائه درخواست حدود 
۵۰ نفر از نمایندگان به هیئت رئیســه مجلس برای 
در دســتور کار قرار گرفتن دوباره «طرح شــفافیت 
آرای نماینــدگان» خبر داده اســت. او اظهار کرد: 
عده ای در روزهای گذشــته تــلاش کردند این گونه 
وانمود کنند که این مجلس با شفافیت آرا مخالف 
اســت، درحالی که واقعیت امر ایــن نبود و معتقد 
هســتم همه نمایندگان بر این عهد که کمک کنند 
تا شــفافیت بیشــتری در کشــور و در مجلس و در 
قوه مقننه و به تبع آن در ســایر قوا شــکل بگیرد، 
هستند و تلاش خودشان هم برای اجراکردن آن به 
کار خواهند بست. این نماینده مجلس درباره اینکه 
برخی از نمایندگان از مشخص شــدن آرایشان ابراز 
نگرانــی می کنند و می گویند باید دید که آیا جامعه 
ظرفیــت شــفافیت را دارد یــا خیر گفــت: «طرح 
شــفافیت آرای نمایندگان» نبایــد موجب اختلاف 
و دودستگی شــود، بلکه باید باعث انسجام بیشتر 
شــود. موضوع شــفافیت آرا حتی اگر در برخی از 
موارد به صورت نادر اشکالاتی را هم ایجاد کند، اما 
منافعش آن قدر زیاد است که می توان از مضررات 
اندک آن چشم پوشــی کرد؛ بنابرایــن نمایندگان با 
چنین رویکردی و در راســتای انســجام حداکثری 
تلاش کنند تا رشد فردی و اجتماعی به وجود بیاید 

و شفافیت آرا می تواند متضمن این رشد باشد.
تصویب یک فوریت نحوه رسیدگی به بودجه

در رابطــه با رد کلیــات بودجه هم که هم زمان 
با رد کلیات طرح شــفافیت رغم خورد، انتقاد های 

بســیاری بر عملکرد دوگانه مجلس وارد شد؛ زیرا 
از یک سو در کمیسیون تلفیق شاهد اصلاح بودجه 
بودیم و از ســویی آنچه را خود اصلاح کرده بودند 
نیــز رد کردند. حال در جلســه علنی روز گذشــته 
یک فوریت طرح نحوه بررســی لایحه جدید بودجه 
۱۴۰۰ را بــا ۱۲۱ رأی موافــق، ۵۳ رأی مخالــف و 
۱۱ رأی ممتنع از ۱۹۹ نماینده حاضر تصویب کردند. 
البته این طرح ابتدا به صورت دوفوریت ارائه شــد 
کــه نمایندگان با بررســی آن به شــکل دوفوریت 
مخالفت کردند. «محمدحسین حسین زاده بحرینی» 
به عنوان نماینده پیشنهاددهنده در سخنانی گفت: 
کلیات بودجه با وجود اینکه در کمیســیون تلفیق 
تصویب شــد، ولی در صحن به تصویب نرســید و 
پس از کش وقوس هایی، ســرانجام دولت موافقت 

کرد لایحه جدید را به مجلس ارائه دهد.
او تأکید کرد: به دنبال آن هستیم تا بودجه سال 
آینده که ســال حساسی است، به مشکل برنخورد 
و سند بودجه برای کشور فراهم شود. علی اصغر 
خانــی، نماینده مــردم شــاهرود در مجلس، در 
تشــریح جزئیات طــرح نمایندگان بــرای اصلاح 
آیین نامه داخلی قوه مقننه درباره (نحوه بررســی 
لایحه بودجه پس از رد کلیات توســط مجلس و 
در نوبت دوم) به تسنیم گفت: این طرح اصلاحی 
قرار اســت بــه بنــد «۳» مــاده «۱۸۲» آیین نامه 
داخلی مجلس شــورای اســلامی الحاق شود. او 
در تشریح جزئیات طرح اصلاحی آیین نامه داخلی 
مجلس برای روند بررســی مجــدد لایحه بودجه 
پــس از رد کلیــات و ارجاع آن بــه دولت گفت: 
در صورت اصــلاح لایحه بودجه توســط دولت، 
کمیســیون تلفیق یک هفته فرصــت دارد لایحه 
اصلاحی را بررســی کند و نمایندگان نیز ســه روز 
فرصت دارند پیشــنهادهای خــود را روی گزارش 
کمیســیون تلفیق درج کنند و پس از مهلت های 
مذکور کلیات لایحه اصلاحی در جلســه علنی به 
رأی گذاشته خواهد شد. او در همین راستا اضافه 
کــرد: در صورت رد مجدد کلیات لایحه بودجه در 
جلسه علنی، مجلس لایحه سه دوازدهم را برای 

سال آینده مصوب خواهد کرد.

نمایندگان خواستار رسیدگی به طرح شفافیت و کلیات بودجه شدند
بلاتکلیفى بهارستانى ها
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